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 وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اعلام اینکه 30 درصد از جمعیت کشور ما زیر خط 
 افراد بیکار هستند. 

ً
فقر هستند، گفت:  کسانی که دچار فقر شدید هستند عمدتا

در حالی که اغلب کسانی که به فقر مطلق دچارند، شغل و درآمد دارند، اما درآمد 
خ فقر شدید در  ، نر آنها کفاف زندگی شان را نمی دهد. بر اساس داده های مرکز آمار
کل ایران حدود 6 درصد با جمعیتی حدود 5 میلیون نفر بود و برنامه هایی ریخته و 

منابعی داده شد که بتوانیم این را از بین ببریم. 
احمد میدری در خصوص برنامه دولت چهاردهم برای از بین بردن فقر مطلق، 
گفت: یکی از احکام برنامه و شعاری که در دولت آقای روحانی و شهید رئیسی هم 
ح بود، بحث رفع فقر مطلق است. از بین بردن فقر مطلق یک آرمان و هدف  مطر

است که باید به سمت آن حرکت کرد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی یادآور شد: تا اواسط دهه 80 حدود 12 تا 15 درصد 
فقر مطلق داشتیم که بعد از موج اول تحریم ها تا میانه دهه 90 به حدود 20 درصد 
رسید، اما با شروع موج دوم تحریم ها و تورم شدید، از سال 1397 با شیب تندتری 
افزایش پیدا کرده و به 30 درصد در سال 1398 رسید. بر اساس داده های مرکز آمار 
 ثابت و 

ً
خ فقر نسبتا ایران و گزارش مرکز پژوهش های مجلس، از سال 1398 تا 1401 نر

حدود 30 درصد یا 25 میلیون و 400 هزار نفر بوده است.  

بیننمیبرد مطلقرااز صرفرشداقتصادیخوبوکنترلتورم،فقر
وی ادامه داد: از بین بردن فقر مطلق فرآیند پیچیده ای است و بدون تردید شرایط 
اقتصاد کلان، یعنی تورم و رشد اقتصادی، دو متغیری است که در موفقیت آن نقش 
پررنگی دارد. ولی صرف رشد اقتصادی خوب و کنترل تورم، فقر مطلق را از بین  نمی برد 
و نباید منتظر ماند که رشد اقتصادی خیلی بالایی اتفاق بیفتد، بلکه ما باید برای 

کاهش فقر اقدامات متفاوتی را انجام بدهیم.
میدری با اشاره به اینکه اقدام اول و تجربه همه کشورها این است که »فقر 
شدید« را از بین ببریم، تصریح کرد: فقر شدید یعنی درآمد یک فرد کفاف هزینه 
ج کند، نمی تواند  خوراک را نمی دهد. به عبارت دیگر اگر فرد همه درآمدش را هم خر
نیاز خوراکش را تأمین کند؛ یعنی شما فرض کنید که هزینه مسکن، حمل و نقل و 
بهداشت ندارد و فقط می خواهد غذا بخورد. فقر مطلق به موضوع تأمین حداقل 
نیازهای اساسی )مانند خوراک، پوشاک، مسکن، حمل و نقل و...( می پردازد. به 
عبارت دیگر، فقر مطلق را می توان ناتوانی در کسب حداقل استاندارد زندگی تعریف 
کرد. بنابراین فقر مطلق، اعم از فقر شدید است. وی افزود: در دنیا برای از بین بردن 
سطح بندی می کنند و بنابراین اگر ما الآن نمی توانیم فقر مطلق را هدف قرار بدهیم، 

در عوض می توانیم خط های کمتر را بگیریم و به تدریج آن را بهبود ببخشیم.

نظامحمایتیماخیلیچندگانهاست
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی اظهار داشت: برای اینکه این امر محقق شود چند 
کار را باید انجام بدهیم. یکی از آنها هماهنگی بین نهادهای عمومی دولتی، غیر دولتی 
و مؤسسات خیریه برای هم افزایی است. نظام حمایتی ما خیلی چندگانه است و این 

چندگانگی تنها ویژگی ایران نیست؛ یعنی خیلی از کشورهای دنیا این تکثر را دارند 
ولی از طریق سازوکارهایی مثل شهرداری در برخی کشورها این هماهنگی انجام 
می شود. یعنی در هر شهر کسانی که در زمینه فقر کار می کنند دور هم جمع می شوند 
و جمعیت را بین همدیگر تقسیم می کنند. مثلا در ترکیه موقوفات و سازمان های 

مردم نهاد هستند و اینها در شهرداری دور هم جمع می شوند.
وی افزود: همچنین از طریق یک سامانه متمرکز این کار می تواند انجام شود که 
مشخص شود هرکسی از کجا خدمات می گیرد. این سیاستی است که در برنامه 
کنیم.  اجرا  را  آن  باید  ما  و  آمده  حمایتی  خدمات  واحد  پنجره  عنوان  ح  طر هفتم 

مقدماتش در دو دولت قبل فراهم شده و باید بتوانیم این را اجرا کنیم.

بینبستهسیاستیکدامشاثربخشیبیشتریدارد بایدببینیماز
 ، میدری یادآور شد: کار دیگری که انجام نمی شود و خیلی برای اقتصاد کشور
فقرزدایی و همه زمینه ها ضروری است، بحث »ارزیابی اثربخشی سیاست ها« است. 
مثلا ما برای جوانی جمعیت خیلی سیاست ها  راانجام می دهیم ولی پول کم داریم؛ و 
حالا که پول کم داریم باید ببینیم کدام کار مؤثرتر است نه اینکه سیاستی با اثربخشی 
کمتر را اجرا کنیم. باید ببینیم از بین این بسته سیاستی کدامش اثربخشی بیشتری 

دارد. در کاهش فقر هم باید همین کار را بکنیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی افزود: نکته دیگر این است که ما باید این ایده 
را در عرصه سیاستگذاری بپذیریم که برخی از اموری که الآن دولت در ایران انجام 
می دهد، شیوه های تأمین مالی آنها وجود دارد. یعنی خیلی از امور هست که دولت 
دارد با منابع خودش تأمین مالی می کند و باید آن حوزه ها را به بخش خصوصی واگذار 
کنیم ولی یک سری حوزه ها مثل بحث آموزش و پرورش، بهداشت و حمایت های 
اجتماعی کاری نیست که آن را به بخش خصوصی واگذار کنیم. برای کارهای حمایتی 
مؤسسات خیره هستند، ولی کفاف نیاز ما را نمی دهند؛ ما باید منابع بیشتری به 

بخش حمایتی انتقال بدهیم.

شده  ح  مطر واکنش های  از  پس  شهروند[   [  
میلیاردی  الحسنه  قرض  وام  دریافت  درخصوص 
توسط رئیس و برخی اعضای هیأت مدیره سازمان 
بورس، صبح دیروز رئیس این سازمان، استعفای 
خود را به شورای عالی بورس ارئه داد و مقرر شدعصر  
دیروز به صورت پیش از موعد، جلسه فوق العاده 
موضوع  به  رسیدگی  هدف  با  بورس  عالی  شورای 
حالی  در  این  شود.  برگزار  عشقی  مجید  استعفای 
است که بازار سرمایه در ماه های  اخیر یک وضعیت 
التهابی همراه با نوسانات طولانی را تجربه کرده بود 
.جلسه شورای عالی بورس در حالت عالی در روزهای 
وقایع  به  توجه  با  اما  می شود.  برگزار  شنبه  سه 
خبر  اعلام  همچنین   ، اخیر روزهای  در  آمده  پیش 
شورای  موعد  از  پیش  فوق العاده  جلسه  برگزاری 
عالی بورس، به نظر می رسد، رفتن مجید عشقی از 

سازمان بورس قطعی باشد.
ساختمان  از  عشقی  مجید  رفتن  عصر  دیروز 
بورس به تایید اکثریت اعضای شورای عالی بورس که 

ریاست آن بر عهده وزیر اقتصاد است، رسید.
با پذیرش استعفای مجید عشقی، روند آن به این 
ترتیب است که وزیر اقتصاد، اعضای هیات مدیره را 
به شورای عالی بورس معرفی می کند و در صورتی که 
شورا به این اعضا رای بدهد، به مدت پنج سال به 
از  آنها  سپس  و  می آیند  در  هیأت مدیره  عضویت 
میان خود، یک نفر را به عنوان رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار به شورا معرفی می کنند و آن فرد که 
پیش تر به عنوان عضو هیات مدیره برگزیده شده 
بود، باید دوباره به عنوان رئیس سازمان، از شورای 

عالی بورس رای اعتماد بگیرد.

گزینههایریاستبورس
وزیر  عبدالناصرهمتی  شنیده ها،  اساس  بر 
اقتصاد گزینه های زیر را برای ریاست سازمان بورس 
در نظر دارد و پس از تصمیم گیری یکی از این افراد 
خواهد  بورس  سازمان  ریاست  صندلی  روی  بر 

نشست:
1- فرهاد حنیفی: مدیرعامل سرمایه گذاری ملی ایران

بانک  مدیرعامل  سابقه  با  صیدی:  حجت الله   -2
و  خوارزمی  سرمایه گذاری  شرکت  صادرات، 

سرمایه گذاری غدیر

اقتصادی  تشکیلات  رئیس  سدیدی:  مهدی   -3
آستان قدس رضوی

مدیره  هیئت  رئیس  صادقیان:  رحمت الله   -4
شرکت سرمایه گذاری توسعه ملی

5- مهدی رباطی: مدیرعامل سابق کارگزاری بورس 
بیمه

6- وحید ماجد: عضو هیئت علمی دانشکده اقتصاد 
تهران

7- بهرنگ اسدی: مدیرعامل سابق تامین سرمایه 
بانک مسکن

ویژگیهایرییسسازمانبورس
در همین خصوص فردین آقابزرگی، کارشناس 
بازار سرمایه در واکنش به حواشی سازمان بورس و 
استعفای مجید عشقی، رییس این سازمان گفت: 
بنا بر گفته ایشان و یا روایت هایی، قبلا هم بنا به 
اما علنی نشده  بود،  ایشان استعفا داده  دلایلی 
بود. اتفاق دریافت وام های نجومی با شرایط ویژه 
تا حد زیادی این مساله را پررنگ کرد که شخص یا 
اشخاصی به عنوان متولی و ریاست، هیات مدیره 
و یا سازمان بورس و یا حتی افرادی که در شورای 
باید دارای حسن  انتخاب می شوند،  عالی بورس 
با  متناسب  ویژگی های  و  لازم  تخصص  شهرت، 
برآورده کردن خواسته های ذینفعان بازار را داشته 

باشند.
در   ، بهادار اوراق  بازار  قانون   7 ماده  افزود:  وی 
بند 8، 9 و 11 به صراحت این موضوع را قید می کند 
وقوع  از  که  است  این  بورس  سازمان  وظیفه  که 
تخلفات و تصمیماتی که منجر به خدشه وارد کردن 
به منافع سهامداران می شود، پیشگیری کند؛ مثل 
خ خوراک پالایشگاه ها، پتروشیمی ها و ... حتی در  نر
رابطه با قیمت گذاری دستوری که دست دولت است 
و سازمان بورس کاری نمی تواند انجام دهد، حداقل 
این که  نه  کند؛  برخورد  علنی  و  شفاف  طور  به  باید 
صرفا فقط یک نامه تنظیم شود و در اتاق در بسته 
بروند و دفاع کنند که ما تلاش کردیم، ولی به نتیجه 

نرسیدیم.
این کارشناس بازار سرمایه عنوان کرد: در دوران 
و  بلایا  بیشترین  بگویم  می توانم  ایشان  تصدی 
منافع  علیه  دولت  سوی  از  ذینفعانه  تصمیمات 

سهامداران خرد اتخاذ شد و هیچ گونه ترتیب اثری 
هم داده نشد. علاوه بر این، ممانعت هایی در ارتباط 
شد.  انجام  ایشان  تصدی  زمان  در  بازار  توسعه  با 
تشکل های خودانتظام که بلندگوها و تریبون های 
با  باشند،  می توانند  حقوق  استیفای  برای  قانونی 
بورس  سازمان  در  سرسختانه  و  شدید  مخالفت 
از  تنهایی  به  ما  که  داشتند  اعتقاد  می شد.  مواجه 
لازم  تشکیلاتی  بنابراین  می آییم،  بر  مسایل  عهده 

نیست ایجاد کنیم.

مطالباتسهامداران
این کارشناس بازار سرمایه گفت: من فکر می کنم 
در حال   حاضر درست است موضوع وام های نجومی 
مطالبات  جدی  طور  به  دارد  جا  اما  شد،  بهانه ای 
ذینفعان بازار سرمایه و سهامداران پیگیری شود و 
احیانا قصوری که ایجاد شده، باید مورد پیگیری قرار 
، اصلح تر و مبتنی  گیرد. امیدوارم انتخاب مناسب تر

بر رعایت قانون انجام شود.
موضوع  شدن  علنی  از  بعد  کرد:  تصریح  وی 
مسلما  می کنم  فکر  من  عشقی،  آقای  استعفای 
شرایط خوبی رقم خواهد خورد؛ هم از لحاظ تکنیکال 
که افت های پیاپی در بورس داشتیم و هم این که 
از  نوعی  به  بورس  سازمان  در  دولت  مدافع  وکیل 
ج شد. این به نظرم طلیعه خوبی است  سازمان خار
 ، بازار ذینفعان  خواسته های  براساس  بتوانیم  که 

حقوق را مطالبه کنیم.
حاضر  حال  دغدغه  کرد:  تاکید  آقابزرگی 
سهامداران، ایجاد اعتماد و راهکارهایی برای جلب 
اطمینان سهامداران است. در حال حاضر پتانسیل 
طول  ماه   6 حداقل  اما  می بینم،  بورس  در  را  رشد 

خواهد کشید تا بازار سرمایه به روزهای اوج برگردد.

جزئیاتمصوبهکمیسیونشوراهایمجلسبرایساماندهیاتباعخارجی

ایرانوثیقهپرداختمیکنند اتباعبرایاقامتدر
رئیس کمیسیون شوراهای مجلس از مصوبه این کمیسیون برای اخذ وثیقه از 

اتباع خارجی پس از ورود به ایران خبر داد.
محمد صالح جوکار ، با اشاره به نشست کمیسیون شوراهای مجلس که دیروز 
برگزار شد، گفت: در این جلسه که با حضور نمایندگان دستگاه های مرتبط برگزار شد 

موضوع ساماندهی اتباع خارجی مورد بررسی قرار گرفت.
ح ساماندهی اتباع  وی اظهار کرد: در مجلس لایحه سازمان ملی مهاجرت و طر
خارجی تلفیق و گزارش کمیسیون در این باره برای تصویب در صحن مجلس به هیأت 
رئیسه ارسال شد، اما به دلیل اتمام کار دوره یازدهم مجلس این گزارش در صحن 
مورد بررسی قرار نگرفت. رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها افزود: این 
گزارش در دوره جدید مجلس در کمیسیون شوراها مورد بررسی و تصویب قرار گرفت 
تا گزارش آن در ابتدای دوره دوازدهم مجلس برای بررسی و تصویب در دستور کار 
ح در کمیسیون  صحن مجلس قرار گیرد. جوکار خاطرنشان کرد: بیشتر مواد این طر

تصویب و برخی مواد آن نیز برای بررسی بیشتر به کارگروه ارجاع شد.
وی گفت: طبق مصوبه کمیسیون در این باره بنا شد تا اطلاعات اتباع خارجی 
در سامانه ای ثبت شود و شورایی تحت عنوان شورای راهبری که نمایندگانی از 21 
دستگاه مرتبط با حوزه اتباع خارجی در آن عضویت خواهند داشت در وزارت کشور 
تشکیل شود و کار سیاستگذاری در امور مربوط به اتباع بیگانه را بر عهده داشته 

باشد.
رئیس کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها افزود: طبق مصوبه کمیسیون، 
اجاره اتاق توسط هتل ها و مسافرخانه ها و اجاره واحد مسکونی به اتباع خارجی باید 
با هماهنگی دستگاه های انتظامی و امنیتی باشد و در صورتی که بدون هماهنگی 
دستگاه های مربوطه به اتباع خارجی واحد مسکونی اجاره داده شود با کسانی که 

مرتکب این اقدام شوند برخورد قانونی صورت خواهد گرفت.
جوکار خاطرنشان کرد: اطلاعات محل کار و محل زندگی و اقامت اتباع خارجی باید در 

سامانه بانک اطلاعاتی که راه اندازی می شود به ثبت برسد.
وی با بیان اینکه پیش از این طبق قانون اتباع خارجی تنها در 37 شغل تعیین شده 
می توانستند مشغول به کار باشند اما طبق مصوبه کمیسیون بنا شد تا این بخش 
از قانون توسط وزارت کار بروزرسانی شود و نیازهای واحدهای تولیدی و خدماتی در 
این زمینه مشخص و مصادیق آن تعیین شود، افزود: پس از بروزرسانی در بحث 
تعیین مشاغل اتباع خارجی آن دسته از اتباع خارجی که به حضور و کار آنها در واحدهای 

تولیدی و خدماتی نیاز داشته باشیم ساماندهی و مابقی از کشور ترد خواهند شد.
مصوبه  طبق  کرد:  خاطرنشان  شوراها  و  کشور  داخلی  امور  کمیسیون  رئیس 
کمیسیون بنا شد تا از اتباع خارجی که قصد اقامت در کشورمان را دارند مبلغی تحت 

عنوان وثیقه یا کفالت از آنها اخذ و به هنگام خروج از ایران به آنها بازگردانده شود.
جوکار گفت: این وثیقه یا کفالت در واقع تضمینی برای خروج به موقع اتباع خارجی 
پس از اتمام دوران اقامتشان از ایران است که میزان آن توسط وزارت کشور تعیین 

خواهد شد.

واکنشبرخینمایندگانمجلسدربارهگشایش
زنگزور کریدور

با  همراهی  و  زنگزور  کریدور  گشایش  بر  روسیه  مقامات  از  برخی  اخیر  روزهای 
آذربایجان و ترکیه در این زمینه تاکید کرده بودند که این موضوع با واکنش جمهوری 
اسلامی ایران روبرو شد. دوشنبه 12 شهریور دستیار وزیر امور خارجه و مدیر کل 
اوراسیا در دیدار با سفیر روسیه در تهران بر مخالفت تهران در ایجاد هرگونه تغییر 

ژئوپلیتیک در منطقه قفقاز تاکید کرد.
سیدعباس عراقچی وزیر خارجه نیز پنج شنبه 15 شهریور این مطلب را در صفحه 
شخصی خود در شبکه اجتماعی ایکس منتشر کرد که » صلح، امنیت و ثبات منطقه ای 
تنها یک اولویت نیست، بلکه یکی از استوانه های امنیت ملی ما است. هر تهدیدی 
علیه تمامیت ارضی همسایگان ما، یا ترسیم دوباره مرزها، چه در شمال باشد، چه در 
جنوب، چه در شرق و چه در غرب، کاملا غیرقابل قبول است و برای ایران خط قرمز  به 

شمار می رود.«
مهدی سبحانی سفیر ایران در ارمنستان نیز جمعه 16 شهریور در گفت وگویی با 
خبرنگاران گفت که خواب ها و رویاها در رابطه با کریدور »زنگزور« هرگز محقق نخواهد 

شد.
همچنینابراهیمعزیزی رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
در گفت وگویی با ایسنا، با تاکید بر اینکه کریدور زنگزور خط قرمز ایران است، گفت که 
ما بارها از طرق مختلف به کشورهای منطقه اعلام کرده ایم که این کریدور خط قرمز 
ایران محسوب می شود و هر گونه تغییر و اقدامی در آن با واکنش جدی و محکم ایران 

مواجه خواهد شد.
یعقوبرضازادهعضو هیات رئیسه کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس نیز به ایسنا گفت که تغییر در مرزهای ژئوپولیتیک ایران به هیچ وجه قابل 

قبول نیست و گشایش کریدور زنگزور را محکوم می کنیم.
تعدادی از نمایندگان مجلس نیز در واکنش به اظهارات برخی از مقامات روسیه 
مبنی بر گشایش کریدور زنگزور مطالبی در صفحات شخصی خود در شبکه اجتماعی 

ایکس منتشر کردند که در زیر می خوانید.
علینیکزاد نایب رئیس مجلس:» سیاست های راهبردی جمهوری اسلامی ایران 
درباره مرزها، همسایگان و کریدورها ثابت و مبتنی بر منافع ملی است. همانطور که در 
آخرین اجلاس مجالس در باکو نیز تاکید کرده بودم، ما تغییر در مرزها را نمی پذیریم. 

توصیه ام به روسیه و آذربایجان، احترام به مرزهاست.«
گقاردمنصوریان نماینده مسیحیان ارمنی اصفهان و جنوب ایران:» دالان زنگزور، 
تهدیدی جدی برای امنیت ملی و تمامیت ارضی کشور عزیزمان ایران است. مرز ایران 
و جمهوری ارمنستان از کهن ترین مرزهای بین المللی می باشد. با مسدود شدن آن 
مرز خفگی ژئوپلیتیک در شمال کشورمان ایجاد می گردد. تغییر سیاست روسیه در 

این خصوص، غیرقابل قبول است.«
احمدنادریعضو هیات رئیسه مجلس:»عدم پاسخ متناسب به روس ها در موارد 
اقدامات قبلی علیه منافع ملی ایران سبب پررویی مضاعف آنان شده است. باید 
به آنان فهماند که همکاری راهبردی به معنای چشم پوشی از منافع نیست. وزارت 
خارجه و نیروهای مسلح باید طرحی روشن برای پاسخ به توهمات ژئوپلیتیک داشته 

باشند.«
روحاللهمتفکرآزاد عضو هیات رئیسه مجلس:»سیاست قطعی جمهوری اسلامی 
ایران عدم تغییر مرزهای بین المللی است که به صراحت توسط رهبر معظم انقلاب 
اعلام شده است. ایران سیاست های منجر به جابجایی و انسداد مرزهای بین المللی 
در همسایگی خود را تحمل نخواهد کرد و این موضع قبلا به تمام طرفین گوشزد شده 
آذربایجان اگر دغدغه ارتباط با اراضی جمهوری خودمختار  است. دولت جمهوری 

نخجوان را دارد باید طبق  توافقات فی مابین برای تکمیل کریدور ارس تلاش کند.«
سمیهرفیعی نماینده تهران:» کریدور توهمی زنگزور موجب تشدید تنش در 
منطقه خواهد شد و به شدت محکوم است. حجت ما کلام رهبر عزیزمان در دیدار با 
پاشینیان است: جمهوری اسلامی ایران مسیر زنگزور را به ضرر ارمنستان می داند و 

همچنان بر این موضع خود ایستادگی دارد.«

خطفقرهستند زیر 30درصدجمعیتکشور

خ فقر شدید در کل ایران  وزیر تعاون: نر
 6 درصد است
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تغییرات احتمالی در مدیریت بورس

وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی یادآور شد: تا 

اواسط دهه 80 حدود 12 
تا 15 درصد فقر مطلق 

داشتیم که بعد از موج اول 
تحریم ها تا میانه دهه 90 به 
حدود 20 درصد رسید، اما با 
شروع موج دوم تحریم ها و 
تورم شدید، از سال 1397 با 
شیب تندتری افزایش پیدا 
کرده و به 30 درصد در سال 

1398 رسید. بر اساس 
داده های مرکز آمار ایران و 
گزارش مرکز پژوهش های 

مجلس، از سال 1398 تا 
 ثابت 

ً
خ فقر نسبتا 1401 نر

و حدود 30 درصد یا 25 
میلیون و 400 هزار نفر بوده 

است.  


